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لابی داشته باشیم

علی مطهری گفت : ما باید حتی با کنگره آمریکا لابی داشته باشیم. چرا اسرائیل و 
عربستان لابی دارند و ما نداریم؟ این همه ایرانی متخصص در آمریکا هستند و برخی 
پست های مهمی در آن کشور دارند. جز اسرائیل که کشوری جعلی است باید با بقیه 
کشور های دنیا رابطه خوب داشته باشیم. باید بین کشور های دنیا رقابت تجاری ایجاد 
کنیم و طرف های مختلفی داشته باشیم تا آنچه به نفع ملت ایران است، انتخاب کنیم.

اخبار ویژه ...

کاندیدا شد

خواهرزاده روحانی

هیزم انتخابات 

صادق خلیلیان وزیر جهاد کشاورزی دولت دهم، اقتصاددان و استاد دانشگاه تربیت 
مدرس با صدور بیانیه ای ضمن تشریح برنامه ها و سوابق در سیزدهمین انتخابات 

ریاست جمهوری اعلام کاندیداتوری کرد.

جواد کریمی قدوسی، نماینده مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی با ادعای 
نفوذ ســرویس های جاسوسی سیاه، ام آی سیکس و موساد در بدنه دولت و نهاد 
ریاست جمهوری به تشریح تعدادی از این نفوذها پرداخت و خواستار رسیدگی 
سریع و صریح قوه قضاییه به این پرونده ها شد. کریمی قدوسی با تأکید بر اینکه یکی 
از پرونده های مهم در نهاد ریاست جمهوری نفوذ ام آی سیکس انگلستان از طریق 
اســماعیل سماوی خواهرزاده رئیس جمهور بود، افزود: این سرویس جاسوسی 
مرتب به خواهرزاده روحانی زنگ می زد و خط و مشی و مواضع رئیس جمهور را به 
خواهرزاده اش دیکته می کرد. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان اینکه پرونده این فرد همچنان در دادسرای رسانه در جریان است، عنوان کرد: 
امیدواریم قوه قضاییه در خصوص این پرونده به مردم اطلاع رسانی کند و بگوید که 
چگونه رئیس جمهور برای بازداشت خواهرزاده خود، قوه قضاییه را تهدید می کرد.

کنعانی مقدم درباره حضور افرادی مثل پزشــکیان، عارف و هاشــمی در عرصه 
انتخابات با بیان اینکه همه هیزم انتخابات هستند و فقط می توانند انتخابات را گرم 
کنند،  بیان کرد:  در عین حال اصلاح طلبان اعتماد عمومی شان را از دست داده اند 
و باید به دنبال اعتمادسازی بروند. کسی می تواند این اعتماد را جلب کند که یک 
شخصیت کاریزماتیک باشد تا مردم به آن اقبال کنند، در غیر این صورت این افرادی 
که اکنون مطرح هستند، نمی توانند یک تغییر فاز ایجاد کنند که با این تغییر فاز رای 

خاکستری به سمت آنها حرکت کند.

قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی: 

          ســرویس سیاســی- رییس مجلس شورای اســلامی گفت: دولت آینده 
باید اولویت اصلی خود را بحث آموزش و پرورش قرار دهد چرا که بی شــک 
ساماندهی و ثبات اقتصادی و استقلال و رفع مشکل آسیب های اجتماعی در گرو 

رشد آموزش و پرورش و توسعه آموزشی است. 
محمد باقر قالیباف که در مراسم تجلیل از  معلمان برگزیده ۳۱ استان کشور که به 
صورت ویدئو کنفرانســی و همزمان با روز معلم برگزار شد، سخن می گفت، با 
اشاره به جایگاه رفیع معلمی و گرامیداشت یاد شهدای انقلاب و دفاع مقدس به 
ویژه شــهدای دانش آموز و معلم افزود: اگرچه کرونا شیرازه آموزش و پرورش 
را به هم ریخت اما آموزش و پرورش توانســت با یک ســرعت خوب و با همت 
مدیران و معلمان سامانه ای را طراحی کند و به نوعی خارج از انتظار عمل کند و 
همه دیدند که چگونه در روز نیاز و ســختی، کم لطفی و کم توجهی مســئولان با 
تلاش و کوشش معلمان جبران شد که این مهم نشان داد به راستی شغل معلمی 

شغل انبیاست و جز با عشق و امید جریان پیدا نمی کند.
قالیباف اظهار داشــت: البته تعدادی از دانش آموزان به خاطر محرومیت و عدم 
دسترسی به امکانات از فضای مجازی فراهم شده برای آموزش محروم اند که این 
مهم دغدغه ما است و ما شرمنده و نگران آن ها هستیم که نکند آن ها با تداوم کرونا 
امکان تحصیل را از دست بدهند و بر اساس همین دغدغه مجلس در قانون بودجه 

۱۴۰۰ پیش بینی کرد که امکانات لازم برای مناطق محروم تامین شود.
وی خاطر نشان کرد: من به زندگی خود که نگاه می کنم در می یابم که نقش معلمان 
به ویژه در دوران ابتدایی تا دبیرستان و پیش از ورود به عرصه تحصیلات عالی و 
آکادمیک شاید از پدر و مادر نیز بیشتر است چرا که دانش آموز همه آینده خود را 
در چهره معلم تجسم می کند و از همین رو است که حفظ منزلت، جایگاه و شأن 
معلم در همه ابعاد مهم است و همه چیز در گرو حفظ این شأن و جایگاه است و 
اگر ما می خواهیم نظام رتبه بندی یا سند تحول را نیز اجرا کنیم باید به حفظ شأن 

جایگاه معلم توجه ویژه ای داشته باشیم.
رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه مسئولین باید برای امور مختلف 
راه حل عملی و اقدام واقعی در کارنامه خود داشته باشند، گفت: اگر ما می گوییم 
که آموزش و پرورش مهم اســت و واقعا هم اینگونه است باید در کارنامه دوران 
مسئولیت خود به آن توجه کنیم چرا که معلمان نظام اولویت ها و ترجیحات را در 
یک جامعه مشخص می کنند، زیرا تعلیم و تربیت این خطوط را تبیین می نماید اما 
متاسفانه آموزش و پرورش در ۴ دهه گذشته در عمل در اولویت ما نبوده است و 

امروز ما می بینیم که بیشترین صدمه را از این اتفاق خورده ایم.
قالیباف تصریح کرد: در برنامه های پنج ساله توسعه دولت آینده باید  اولویت اصلی 
خود را به بحث آموزش و پرورش قرار دهند چرا که بی شک ساماندهی و ثبات 
اقتصادی و استقلال و رفع مشکل آسیب های اجتماعی در گرو رشد آموزش و 
پرورش و توسعه آموزشی است و ما هرجا از این موضوع غفلت کرده ایم دچار 

مشکل شده ایم.
وی با اشــاره به دوران مســئولیت خود در شهرداری تهران، گفت: در آن زمان با 
وجود آنکه شاید مسئولیت اصلی شهرداری چیز دیگری بود اما با توجه به اهمیت 
معلمی و آموزش و پرورش ما همه شهرداری ها و ناحیه ها را توجه داده بودیم، 
اگر معلمان و مدیران در مدارس مشــکلی دارند در حد توان مدیریت شــهری به 
آن ها توجه شود و با همین نگاه در حال و آینده نیز پیش خواهیم رفت و مجلس 
و دولت نیز باید آموزش و پرورش را به عنوان یک دستگاه سرمایه ای نگاه کنند 

و نه دستگاه هزینه ای.
قالیبــاف تاکید کرد: البته یکی از مانع های اصلی توجه به آموزش وپرورش نظام 
اداری و بوروکراسی است که زنجیری به پای مردم و دست مدیران شده است و 
اگر در این ۱۰ سال در سند تحول نیز به جایی که قرار بوده است نرسیده ایم یکی 

از دلایل اصلی آن همان معضل اصلی یعنی بوروکراسی اداری است.
وی در بخــش دیگــری از صحبت های خود با تاکید بر لــزوم توجه به عدالت 
آموزشی، گفت: عدالت آموزشی و فراگیری آموزش برای همه یکی از موضوعات 
مهم برای ما است و یکی از اثرات مثبتی که آموزش در دوران کرونا داشت ایجاد 
بستر نظارت و کنترل و ارتباط بی واسطه بین همه بخش های آموزش و پرورش 
از بالاترین بخش یعنی مدیران و آموزش و پرورش تا پایین ترین ســطوح بود. 
همچنین یکسان سازی متون و کتب درسی نیز در این سیستم اتفاق مثبتی بود که 
رخ داد اما دغدغه افرادی که به امکانات ســخت افزاری دسترسی ندارند کماکان 

برای ما مهم است.
رییس مجلس شورای اسلامی در خصوص لایحه رتبه بندی معلمان که از سوی 
دولت ارائه شده است، گفت: این لایحه در کمیسیون در حال بررسی است و اگر 
اشکالاتی نیز دارد با همکاری دولت و در مسیر بررسی اصلاح خواهد شد و بی 
شک در اولویت مجلس قرار دارد و با وجود اینکه بررسی و تصویب آن نهایی نشده 
است مجلس در چارچوب بودجه ۱۴۰۰ پیش بینی بودجه آن را انجام داده است.
وی با تاکید بر اهمیت دانشگاه فرهنگیان، تصریح کرد: این دانشگاه باید در راستای 
کادرسازی و توسعه آموزش و پرورش ساختار یابد و رهبر معظم انقلاب نیز در 
خصوص آن تاکیدات فراوانی داشته اند لذا هرگز نباید از بحث دانشگاه فرهنگیان 

غفلت کنیم.
قالیباف افزود: زمانی در مناطق محروم سیستان و بلوچستان کسانی که با رتبه های 
بالا امکان انتخاب رشته در دانشگاه های معتبر کشور را داشتند دانشگاه فرهنگیان 
را برای خدمت انتخاب می کردند و معلمی را برمی گزیدند و ما باید چنین جاذبه 
ای را برای دانشگاه فرهنگیان ایجاد کنیم که بهترین افراد این گونه آن را برگزینند 
و جذب آن شــوند چرا که این دانشگاه مرکز ثقل، حرکت و تحول آموزشی در 

کشور است.

دولت آینده باید اولویت اصلی 
این ۲۵ نفر خود را آموزش و پرورش قرار دهد

سرویس سیاسی - تاکنون ۲۵ نفر به طور رسمی نامزدی 
خود را برای شرکت در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 

اعلام کرده اند. 
انتخابات ریاســت جمهوری سیزدهم نزدیک است و هر 
روز یک گزینه برای شرکت در این انتخابات رسما اعلام 
کاندیداتوری می کند. هرچنــد نمی توان با قاطعیت این 
نامزدها را در جریان سیاسی خاصی قرار داد؛ اما پیشینه این 
افراد تا حدی مشخص می کند که به کدام جریان سیاسی 

تغلق دارند.
سردار سرتیپ پاسدار سعید محمد جزو اولین نفراتی بود 
که برای ورود به انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ اعلام 
آمادگی کرد، او در ۱۵ مهرماه ۱۳۹۷ به عنوان فرمانده ارشد 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا سپاه پاسداران منصوب شد و 
اواخر سال ۹۹ هم از سمت خود استعفا کرد و رسما برای 

ورود به پاستور آماده شد.
امــا محمد عباســی یکی دیگر از کاندیداهای ریاســت 
جمهوری ۱۴۰۰ که زمان زیادی از اعلام نامزد شدنش برای 
انتخابات نمی گذرد، او را باید اولین وزیر ورزش و جوانان 
جمهوری اسلامی بدانیم؛ چراکه بعد از تدوین برنامه جامع 
ورزش و جوانــان و راه اندازی این وزارت خانه در دولت 

دهم، وی متصدی وزارت ورزش و جوانان شد.
محمد ناظمــی اردکانی را هم می توان از دیگر چهره های 
سیاسی آماده برای ورود به انتخابات دانست، اگر بخواهیم به 
مسئولیت هایی که وی داشته است اشاره کنیم، باید بگوییم 
اولین وزیر تعاون دولت نهم، اردکانی بوده است، اما در سال 
۸۵ از این منصب کنار گذاشته شده و محمد عباسی سکان 

دار این وزارت خانه می شود.
کدام افراد برای انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ رسما 

اعلام کاندیداتوری کرده اند؟
امیرحسین قاضی زاده هاشمی چهره آشنای سال ۹۹ که به 
تازگی وارد مجلس شورای اسلامی شده از دیگر چهره هایی 
اســت که برای ریاســت جمهوری پا بر عرصه انتخابات 
گذاشــته و با وجود اینکه متصــدی یکی از صندلی های 
راهبردی بهارستان اســت برای ورود به پاستور نیز اعلام 

آمادگی کرده است.
اما در میان افرادی که اعلام کاندیداتوری کرده اند شــاید 
چهره عزت الله ضرغامی آشناتر باشد؛ چراکه وی ۱۰ سال 
رئیس سازمان صدا و سیما بوده است و اکنون به عنوان چهره 
اصولگرا می خواهد شــانس خود را برای انتخابات ۱۴۰۰ 
محک بزند؛ البته اینکه قرار است به عنوان فردی اصولگرا یا 
مستقل وارد شود، هنوز مشخص نیست و جای بحث دارد.

رامین مهمان پرست یک چهره آشنا در دستگاه دیپلماسی 
کشورمان است، اگر نگاهی به کارنامه وی بی اندازیم متوجه 
این موضوع می شویم؛ چراکه وی سخنگوی اسبق وزارت 
امور خارجه بوده است. مهمان پرست همچنین سفیر پیشین 

ایران در کشورهای قزاقستان و تایلند بوده است.
محمد غرضی از دیگر نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 

۱۴۰۰ که وزیر اسبق وزارت ارتباطات )پست و تلگراف و 
تلفن سابق( است نیز وارد عرصه رقابت شده است.

امــا در بین نامزدهایی که خود را برای انتخابات ریاســت 
جمهوری ۱۴۰۰ آماده کرده اند نام های مصطفی کواکبیان، 
محســن رهامی، شــاهین محمدصادقی و علی مطهری 
نمایندگان سابق مردم در مجلس شورای اسلامی نیز دیده 
می شود؛ آن ها قرار است به عنوان چهره های اصلاح طلب 

شانس خود را برای ریاست جمهوری امتحان کنند.
حسن سبحانی هم که از نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اسلامی در سال های ۷۵ تا ۸۷ است اعلام کرده که می خواهد 
در انتخابات ۱۴۰۰ حاضر شــود؛ وی همچنین در کارنامه 
کاری خود معاونت وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 

سال های ۷۱_۷۴ را دارد.
ســردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان وزیر سابق دفاع در 
دولت یازدهم هم پا بر عرصه انتخابات ریاست جمهوری 

۱۴۰۰ گذاشته و اعلام کاندیداتوری کرده است.
مسعود پزشکیان از دیگر افرادی است که تا این لحظه اعلام 
کاندیداتوری برای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ کرده 
است؛ او پیش از این نایب رئیس اول در دهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی و وزیر بهداشت و درمان دولت اصلاحات 
بوده و حالا قرار اســت به عنوان چهره اصلاح طلب وارد 

عرصه انتخابات شود.
علاوه بر سعید محمد یک چهره نظامی دیگر برای انتخابات 
۱۴۰۰ اعلام حضور کرده است، رستم قاسمی فرمانده اسبق 
قرارگاه خاتم الانبیاء، معاون مهندسی نیروی دریایی سپاه 
پاسداران؛ قاسمی وزیر نفت دولت محمود احمدی نژاد هم 
بوده است؛ او اولین و تنها وزیر ایرانی بود که رئیس اوپک شد 
و حالا هم به عنوان چهره اصولگرا برای انتخابات ریاست 

جمهوری آماده می شود.
قدرتعلی حشــمتیان نماینده دوره پنجم مجلس شورای 
اسلامی هم دیگر نامزد مستقل و بدون وابستگی به هیچ یک 
از جناح های سیاسی کشور قرار است برای انتخابات ریاست 

جمهوری ۱۴۰۰ حضور پیدا کند.
محمد زارع فومنی فعال سیاســی اصلاح طلب چندین 
دوره مسئولیت ستادهای انتخاباتی مرحوم آیت الله هاشمی 
رفســنجانی را در سطح کشور عهده دار بوده  است. رسانه 
رسمی او روزنامه سراسری صدای اصلاحات است و حالا 

قصد دارد به عنوان چهره اصلاح طلب در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ حاضر شود.

فریدون عباسی دوانی هم از دیگر چهره های اصولگراست 
که برای انتخابات ۱۴۰۰ اعلام کاندیداتوری کرده؛ او نماینده 
مردم در یازدهمین مجلس شــورای اســلامی است و در 
کارنامه کاری خود ریاست سازمان انرژی اتمی را در دوران 
محمود احمدی نژاد دارد و حالا آماده حضور در انتخابات 

ریاست جمهوری شده است.
وهاب عزیزی از فعالان سیاسی کشورمان و دبیرکل حزب 
جهادگران ایران اسلامی دیگر داوطلب شرکت در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ هم اعلام کاندیداتوری کرده است.
اســدالله بادامچیان نماینده مجلس شــورای اسلامی در 
دوره های دوم و هشتم و دبیرکل این روزهای حزب موتلفه 
اسلامی نیز برای انتخابات ریاست جمهوری اعلام حضور 

کرده است.
ٔ دائم ایران  سید محمدصادق خرازی سفیر و معاون نماینده
در ســازمان ملل متحد )۱۹۸۹ تا ۱۹۹۵( و ســفیر ایران در 
فرانسه )۲۰۰۲ تا ۲۰۰۶( و مشاور ارشد سید محمد خاتمی 
در دوران ریاســت جمهوری او هم قرار است در این دوره 
از انتخابات ریاست جمهوری به عنوان چهره اصلاح طلب 

وارد عرصه انتخابات شود.
ابوالقاسم رئوفیان دبیرکل حزب اسلامی ایران زمین و عضو 
جبهه رفاه؛ پیشرفت و عدالت به ریاست شهاب الدین صدر 
است که می خواهد در این دوره از انتخابات حضور پیدا کند.
سید مصطفی تاج زاده که در دولت سید محمد خاتمی معاون 
سیاســی وزیر کشور و سرپرست این وزارت خانه پس از 
استیضاح عبدالله نوری بود و حالا در این دوره از انتخابات 
ریاست جمهوری اعلام حضور و کاندیداتوری کرده است.

 صادق خلیلیان وزیر جهاد کشاورزی دولت دهم، اقتصاددان 
و استاد دانشگاه تربیت مدرس هم با شعار "کشور به نگاه 
نو و طرح تازه نیاز دارد" "همه با هم جهاد سازندگی ایران 
پیشرفته" در سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری اعلام 

کاندیداتوری کرد.
 سردار سرتیپ پاسدار علیرضا افشار رئیس اندیشکده جنگ 
نرم دانشگاه عالی دفاع ملی و فرمانده اسبق نیروی مقاومت 
بسیج هم دیگر مرد کاندیدا شده برای حضور در انتخابات 

ریاست جمهوری سیزدهم است.

گوش بده

تعدد کاندیداها 

صحت دارد؟

به سپاه واگذار شد؟

پرونده اقتصادی پسرش 

تأسف انگیز است

رئیس مجمع نمایندگان تهران گفت: به معاون اول رئیس جمهور پیشنهاد می کنم 
که حتما نوار تبلیغاتی خود در انتخابات ریاست جمهوری ۹۶ را گوش دهد و بداند 
که مردم آن وعده ها را فراموش نمی کنند.حجت الاسلام سید رضا تقوی در واکنش 
به اظهارات اخیر جهانگیری، مبنی بر اینکه ریشه مشکلات اقتصادی دولت قبلی 
است، اظهار داشت: مردم قاضی بسیار خوبی هستند و خوب است برای ارزیابی 
فعالیت های دولت به مردم مراجعه کنیم و از آنان بپرسیم آیا مشکلاتی که وجود دارد، 
مربوط به دولت فعلی است و یا ریشه مشکلات در دولت گذشته است؟ وی با بیان 
اینکه بهتر است دولتمردان در اظهارات خود انصاف را رعایت کرده و عدالت داشته 
باشند، گفت: دولتمردان هشت سال کل کشور را در اختیار داشتند و درست نیست 
که بعد از هشت سال بگویند که مشکلات کشور به دلیل اقدامات دولت گذشته است 

و قطعاً همه مردم با این ادعای عجیب دولتمردان مخالف هستند.

محمود صادقی دبیرکل حزب اصلاح طلب انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها و 
نماینده سابق تهران در مجلس شورای اسلامی می گوید: اصلاح طلبان با تمام توان 
تصمیم دارند وارد انتخابات شــوند و با یک انسجام حداکثری از مدت ها قبل کار 
تشکیلاتی کرده اند و در قالب کمیته های مختلف جلسات خوبی را تشکیل دادند و 
سازوکار های متعددی را برای انتخابات تعیین کردند و از این هفته هم فرآیند بررسی 

کاندیدا ها شروع می شود و کاندیدا یا کاندیدا های خودشان را اعلام خواهند کرد.
وی ادامه داد: شــرایط اصلاح طلبان را مثبت ارزیابی می کنم و شــخصیت های 
بسیاری از اصلاح طلبان برای انتخابات کاندیدا شده اند و همین تعدد هم می تواند 
به نوعی نشان دهنده میل به مشارکت باشد. با وجود همه مخاطرات و محدودیت ها 
اصلاح طلبان می خواهند در صحنه حضور داشته باشند و این اتفاق مثبتی است و 
باید دید که در نهایت اصلاحات به چه جمع بندی می رسد و شورای نگهبان نیز چه 

عملکردی را در قبال این جریان خواهد داشت. 

چند روزی است متنی با عنوان »خبر فوری!« با محتوای قطعی شدن کاندیداتوری 
آیت الله رئیسی در انتخابات در حال دست به دست شدن در فضای مجازی است.در 
این خبر شخصی به نام »دکتر شیرمردی« که »رئیس ستاد انتخاباتی آیت الله رئیسی« 
معرفی شده، خبر از حضور حتمی وی در انتخابات داده است. پیگیری های رجانیوز 
حاکی از آن است که اساساً نه چنین شخصی وجود خارجی دارد و نه ستادی برای 

آقای رئیسی تشکیل شده که چنین شخصی ریاست آن را عهده دار شده باشد.

روابط عمومی شورای عالی امنیت ملی به خبر واگذاری سیستم حفاظتی سایت های 
هسته ای به ستاد کل نیرو های مسلح از سوی شورای عالی امنیت ملی واکنش نشان داد. 
برخی رسانه ها اخیرا خبری را مبنی بر واگذاری سیستم حفاظتی سایت های هسته ای 
به ستاد کل نیرو های مسلح از سوی شورای عالی امنیت ملی منتشر کردند.در این خبر 
آمده است که »با نظر ستاد کل نیروهای مسلح از این پس سپاه پاسداران درباره اقدامات 
حفاظتی سایت های هسته ای تصمیم گیری می کند، در حالی که پیش از این حفاظت 
سایت ها بر عهده سپاه نبوده است«.خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان صحت و سقم 
این موضوع را از شورای عالی امنیت ملی پیگیری کرد، روابط عمومی این شورا در 
این رابطه گفت: »شورای عالی امنیت ملی اگر لازم باشد تصمیمات اتخاذ شده خود 
را اطلاع رسانی کند، از طریق سخنگو و منابع رسمی این شورا ها اقدام خواهد کرد.« 

خبرگزاری تسنیم مدعی شد که وزیر سابق راه و شهرسازی در پرونده ای که حدود 
یک سال و نیم پیش برای اتهامات اقتصادی فرزندش تشکیل شده بود، متهم است 
و کیفرخواست ۱۶۷ صفحه ای این پرونده صادر و به دادگاه کیفری یک استان تهران 
ارسال شده است. به گزارش تسنیم، سوم آذر ماه سال ۹۸ بود که رسانه ها از بازداشت 
"محمدمهدی آخوندی" فرزند عباس آخوندی وزیر سابق راه و شهرسازی خبر دادند؛ 
خبری که ۹ روز بعد غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضائیه آن را تأیید کرد و علت 
این بازداشت را مسائل و موضوعات مالی اعلام کرد. اسماعیلی در نشست خبری روز 
۱۲ آذر خود گفت: این فرد تنها نیست و چهار نفر دیگر مرتبط با این پرونده در بازداشت 

هستند و کار رسیدگی به این پرونده در دادسرا در حال انجام است.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، کارگران را ستون بنیادین شکوفایی تولید و 
توسعه اقتصادی جامعه دانست و خاطرنشان کرد: سطح معیشت آنان تاسف انگیز 
است. محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در توییتی به مناسبت 
روز کارگر، وضعیت معیشتی کارگران را مورد انتقاد قرار داد. رضایی نوشت: کارگران 
ســتون بنیادین شکوفایی تولید و توسعه اقتصادی جامعه اند. سطح معیشت آنان 
تاســف انگیز اســت. بهبود توازن دخل و خرج کارگران و ارتقای کیفیت زندگی 
خانواده آنان، باید در اولویت دولت قرار گیرد.در تصمیم گیری پیرامون کار و معیشت 

کارگران، نمایندگان واقعی آنان باید حضور داشته باشند.

باهنر راه نامزدی لاریجانی را بازکرد
سرویس سیاسی -  رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری 
گفت: شورای وحدت نامزدی اقای لاریجانی را نه صددرصد 
رد و نه صددرصد تأیید می کند بلکه مثل بقیه به آقای لاریجانی 
نگاه می کند. اگر یک زمانی آقای لاریجانی بیاید و بگوید من 
کاندیدا و نامزد هســتم، می تواند جزو افرادی باشــد که در 

شورای وحدت بررسی می شود. 
صحنه انتخابات ســال ۱۴۰۰ در حال شــکل گیری است، 
شخصیت های اصلی کم کم دارند وارد صحنه می شوند و 
رسما اعلام کاندیداتوری می کنند. اما آنقدر تصمیم گیری 
برای حضور خطیر و پیچیده است که روند ورود کاندیداهای 
اصلی خیلی به کُندی انجام می شود. به همین دلیل تا به امروز 
هیــچ کدام از دو جناح هنوز نتوانســتند اجرای برنامه های 
راهبردی خودشان را برای توفیق در عرصه رقابت کلید بزنند.  
در این راستا محمدرضا باهنر رئیس جبهه پیروان خط امام و 
رهبری و عضو شــورای وحدت درباره جزئیات معادلات 
انتخابات و آرایش احتمالی نامزدها گفتگو یی انجام داده که 

می خوانید 
لاریجانی چون جدی گفت نامزد نیستم، اسمش در میان 

10نامزد شورای وحدت نیامد
- دو هفته پیش با آقای منوچهر متکی گفتگو کردیم، ایشان 
گفت »نام آقای لاریجانی در بین 10 نامزد مورد بررسی 
شورای وحدت نیست«. علت عدم انتخاب آقای لاریجانی 
یا عدم دعوت از آقای لاریجانی توسط شورای وحدت 

چه بود؟
اواخر ماه شعبان من با آقای لاریجانی ملاقات داشتم، ایشان به 
صورت جدی می گفت »من نامزد نیستم«. شورای وحدت تا 
جایی که ما اطلاع داریم، سراغ کسانی رفته که این ها خودشان 
اعلام کردند »ما نامزد هستیم« یا یکی از نزدیکانشان گفته ایشان 
نامزد هست و آن فرد هم موضوع را تکذیب نکرده، ولی آقای 
لاریجانی هر کسی از ایشان سوال می کند، می گوید »نه، من 
نیستم«. باز می گویم در عالم سیاست معنایش این نیست که 
ایشان متعهد است، قسم خورده است یا به کسی امضاء داده 
اســت که نیاید، اما در فضای سیاسی ایشان الان خودش که 

اعلام کند »جزو کاندیداها نیستم«.
- آقای قالیباف و آقای رئیسی هم تقریبا چنین شرایطی 

دارند؟
دلیل احتیاط شورای وحدت درباره علی لاریجانی

- طیف جبهه پیــروان و جامعه روحانیت در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 84 پشت سر آقای لاریجانی قرار 
گرفت، چرا در ســال 1400 به آقای لاریجانی حتی یک 
تعارف خشک و خالی هم نکرد؟ آیا واقعا شورای وحدت 

از آقای لاریجانی عبور کرد؟
خیر این طور نیست، از روز اول که شورای وحدت راه افتاد، 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب یک بی معرفتی کرد و گفتند 
»این شورای وحدتی ها دنبال نامزدی آقای پورمحمدی هستند 
و اگر نشد، آقای لاریجانی نامزد شورای وحدت می شود«. به 
همین دلیل شاید شورای وحدت یک مقدار محتاطانه دارد 
برخورد می کند، اما این  رویکرد نه لهَِ آقای لاریجانی و نه علیه 

آقای لاریجانی است.
شورای ائتلاف آبش با لاریجانی در یک جوی نمی رود؛ 

نه، شورای وحدت
- برخی می گویند »شورای وحدت به واسطه تصویب 
برجام در مجلس و حمایت هــای بی دریغی از دولت 
روحانی دل پری از آقــای لاریجانی دارد« آیا این طور 

است؟
خیر این طور نیست، من به جلسات شورای وحدت می روم 
و شرکت می کنم. زمان برجام ما در مجلس بودیم و مواضع ما 
با مواضع آقای لاریجانی تفاوتی نداشت. البته شاید در برخی 
موضوعــات دیگر من با آقای لاریجانی اختلاف نظرهایی 
هم داشــته باشیم. در کل شورای ائتلاف خیلی آبش با آقای 

لاریجانی در یک جوی نمی رود؛ نه، شورای وحدت.
لاریجانی بیاید، اسمش را در لیست نامزدها می گذاریم

شــورای وحدت نه صددرصد رد و نه صددرصد تأیید می 
کند بلکه مثل بقیه به آقای لاریجانی نگاه می کند. البته اگر یک 
زمانی آقای لاریجانی بیاید و بگوید من کاندیدا و نامزد هستم، 
می تواند جزو افرادی باشــد که در شورای وحدت بررسی 

می شود.
الان یک تعداد از عزیزان نامزدهای ریاست جمهوری هستند 
که به شورای وحدت پیغام دادند »شما چرا ۱۰ نفر را دعوت 
کردید، چرا ما را دعوت نکردید؟«. گفتیم فعلا ما این ۱۰ تا را 

گفتیم و پس فردا شاید پنج نفر دیگر را هم اضافه کنیم.
لاریجانــی گفت»نمی آیم«، منم گفتم »آره، مگر این که چی 

بشه«
- چند وقت پیش رفتیم مصاحبه با آقای عطریانفر و او یک 
نقل قولی از آقای لاریجانی آورد که گویا آقای لاریجانی 
دلخوری ای از جامعه روحانیت و جبهه پیروان دارد، این 

دلخوری به کجا برمی گردد؟
خیر مساله خاصی نیست. من در جلسه ای که اواخر شعبان با 
آقای لاریجانی داشتم از ایشان سوال کردم و گفتم »شما برای 
ریاست جمهوری می آیی؟« گفت »من نمی آیم«؛ البته من یک 
شوخی طنز سیاسی با او کردم و گفتم »آره، مگر این که چی 
بشه«. این چی بشه یک واژه عرفی است. بقیه را هم من سوال 
می کنم و می گویند ما نیستیم، این را می گویم که »مگر چه 

اتفاقی بیفتد«.
کمک لاریجانی به روحانی برای همکاری قوا بوده، نه 

هماهنگی دو جریان سیاسی
- آقای لاریجانی از لحاظ مشی سیاسی عوض شده است؟
خیر، من به بعضی از آقایان، می گویم آن آقای منتسکیو هم که 
یک زمانی گفته تفکیک قوا، با بسیاری از اصول دموکراسی، 
مقصودش این نبوده که سه قوه در مقابل هم و علیه هم باشند، 
مقصود این بوده که سه قوه با همدیگر مملکت را اداره کنند. 
بنــده در طول هفــت دوره ای که در مجلس بودم، چه زمان 
آقای ناطق، چه زمان آقای حداد که نایب رئیس بودم و چه 
در زمــان آقای لاریجانی اصولا معتقد بودم که مجلس باید 
راه انداز و گره گشای کار دولت باشد، یعنی دولت را باید هم 
هدایت کند، هم حمایت کند، هم رصد کند، هم نظارت کند. 
این کــه مجلس فکر کند فقط باید دنبال مچ گیری از دولت 
باشد و دولت هم به این جمع بندی برسد که این مجلسی ها 
اصلا متوجه نیستند و من باید کار خودم را بکنم، قوه قضاییه 
هم بگوید در این مجلســی ها و دولتی ها نفوذی است، یک 

عده را بگیریم، یک عده را بازداشت کنیم، اینطوری نمی شود 
مملکت را اداره کرد.

آقای لاریجانی به دولت آقای روحانی اگر کمکی کرده ، در 
این راستای همکاری دو قوه است، نه در راستای هماهنگی 
دو تا جریان سیاسی. اگر می خواهند یک عده ایراد بگیرند، من 
حالا خودم بر علیه خودم بگویم؛ من آن زمانی که آقای خاتمی 
سال ۷۶ رأی آورد، آقای ناطق که رقیبشان بود، رئیس مجلس 
بود. بنده هم که در مجلس نفوذ داشتم، رئیس ستاد آقای ناطق 
هم بودم. آقای خاتمی انتخاب شد، بعد وزرایش را به مجلس 
معرفی کرد. جالب است که اولین کابینه ای که آقای خاتمی به 
مجلس معرفی کرد، دستش هم می لرزید، ما به تمام اعضای 
دولتش رأی دادیم. حق رئیس جمهور است. چون من انتخاب 
نشدم و یک نفر دیگر انتخاب شده که نباید چوب لای چرخ 
دولت گذاشت. اولین بودجه ای که آقای خاتمی به مجلس 
داد، اتفاقا از شانس بد ایشان بنده رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 
بودم. وقتی بودجه در مجلس تصویب شد، آقای مهاجرانی آن 
موقع سخنگوی دولت بود. من شب در خانه نشسته بودم و 
داشتم اخبار گوش می دادم، آقای مهاجرانی در قاب تلویزیون 
ظاهر شــد و گفت»امروز قانون بودجه به دولت ابلاغ شده 
و این قانونی که مجلس تصویب کرده برای بودجه، خیلی 
قوی تر از لایحه ای است که ما به مجلس دادیم«؛ یعنی اینقدر 
ما همدلانه با دولت اصلاحات کار کردیم در حالیکه به لحاظ 
سیاسی رقابت خیلی تند و تیزی با هم داشتیم. همان آقای 
مهاجرانی را ما استیضاح کردیم، عبدالله نوری را استیضاح 
کردیم، اما گفتیم ما با بودجه بازی سیاسی نداریم. دولت یک 
بودجه ای داده، ما هم باید بررسی و تصویب کنیم، دولت هم 
باید مملکت را اداره کند. در همین مجلس فعلی  دیدیم سر 
بودجه چه اتفاقی افتاد؟ آنقدر این بودجه دولت را زیر و رو 
کردند که حتی وقتی گزارش کمیسیون تلفیق را به صحن 
آوردند خود نمایندگان به آن رأی ندادند. این نوع برخوردها 
یک مقدار از نپختگی است. حالا بردارند بگویند باهنر موقعی 
که مجلس بوده، با دولت همکاری کرده. من افتخار می کنم 
با دولت همکاری کرده باشم، فارغ از این که دولت اصولگرا 
یا اصلاح طلب است. و جالب است که عکس این را هم من 
دارم مثال بزنم. آقای احمدی نژاد رئیس جمهور شد، ما هم در 
مجلس هفتم بودیم، آقای احمدی نژاد هم اصولگرا بود. ما در 
اولین جایی که با آقای احمدی نژاد دعوایمان شد، سر بودجه 
بود. سر اولین بودجه بحث های کارشناسی بین ما و دولت 
آقای احمدی نژاد اتفاق افتاد که لایحه ای که داده بود، از نظر ما 

لایحه علمی و مدبرانه ای نبود.


